

李凤业, 齐君, 宋金明, 李学刚. 胶州湾沉积岩心化学元素聚集特征[J]. 地质论评, 2007, 53(5): 681-690

胶州湾沉积岩心化学元素聚集特征 [点此下载全文](#)

[李凤业](#) [齐君](#) [宋金明](#) [李学刚](#)

[1]中国科学院海洋研究所海洋生态与环境科学重点实验室, 山东青岛266071 [2]中国科学院研究生院, 北京100039

基金项目: 本文为国家重点基础研究发展项目(2007CB407305)、中国科学院百人计划(科人2003-202)和青岛市科技将才专项计划(05-2-JC-90)的成果。

DOI:

摘要:

本文对胶州湾沉积岩心B3、C2、C4、B6、D4和D6进行了 ^{210}Pb 放射活度的测定, 在相应的岩层测定了化学元素Ca、K、Li、Mg、Na、Rb、Sr和V。结果表明, ^{210}Pb 的分布模式反映了胶州湾不同区域沉积速率和沉积环境。胶州湾沉积岩心中化学元素Ca、K、Li、Mg、Na、Rb、Sr、和V的垂直分布, 在不同的区域和不同的地层年代都有明显的变化。胶州湾现在和过去沉积过程中化学元素的聚集速率发生了明显的变化, 揭示了采样站位物质来源和沉积环境。反映了近百年来人类工农业活动对胶州湾环境的影响。

关键词: [\$^{210}\text{Pb}\$ 分布](#) [元素聚集速率](#) [沉积通量](#) [沉积岩心](#) [胶州湾](#)

Chemical Elements Accumulation Characteristics of the Sediment Drill Core in the Jiaozhou Bay [Download Fulltext](#)

[LI Fengye](#) [QI Jun](#) [SONG Jinming](#) [LI Xuegang](#)

1 Key Laboratory of Marine Ecology and Environmental Science, The Chinese Academy of Sciences, Qingdao, Shandong, 266071; 2 The Graduate School, Chinese Academy of Science, Beijing, 100039

Fund Project:

Abstract:

The ^{210}Pb activity was measured in cores B3, C2, C4, B6, D4 and D6 of the Jiaozhou Bay and the elements of Ca, K, Li, Mg, Na, Rb, Sr and V were measured in corresponding sediment layers. The results show that the model of ^{210}Pb distribution reflects the sedimentation rate and sedimentation environment in different region for Jiaozhou Bay. The vertical distributions of Ca, K, Li, Mg, Na, Rb, Sr and V in Jiaozhou Bay core sediments has obvious variety in different regions and at different stratigraphic time. The obvious change of accumulation rate which occurred in sedimentary course at present and foretime reveals the matter source and sedimentation environment of sampling stations, and reflects the influence of industrial and agricultural activity on Jiaozhou bay environment in recent 100 years.

Keywords: [\$^{210}\text{Pb}\$ distributions](#) [elements accumulation rate](#) [Sedimentation flux](#) [sedimentary cores](#) [Jiaozhou Bay](#)

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第693105位访问者 版权所有《地质论评》

地址: 北京阜成门外百万庄路26号 邮编: 100037 电话: 010-68999804 传真: 010-68995305

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计